
حكمت

  | روزنام��ه جوان |  ش��ماره 6478 |    سه ش��نبه 20  اردیبهش��ت  1401 | 8 ش��وال 1443 |  اذان ظه��ر: 13:01 | 
غروب آفتاب: 19:59 | اذان مغرب:19: 20 | نیمه شب شرعی:00:12 |      اذان صبح فردا: 04:26 | طلوع آفتاب فردا: 06:03 |

نما | حسین  کشتكار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مد    يرعامل و مد    ير مسئول: محمدجواد  اخوان
سرد    بير: غلامرضا صاد    قیان

آد    رس: تهران، خیابان شهید     مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88498458
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز 88498476 
چاپ تهران: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

امام علی)ع(:

حق، راه بهشت اس�ت و باطل، 

راه جهن�م و بر س�ر ه�ر راهی 

دعوت كننده اى است. 

]نهج السعاده، ج ۳، ص ۲۹۱[

معاون سیما تغییر کرد
رئيس رس�انه مل�ی در حکمی مع�اون س�يما را تغيير داد. 
به گزارش »جوان«، محسن برمهانی كه پیش از این به عنوان 
مدیركل تأمین و رس��انه  بین الملل صداوسیما فعالیت می كرد 
با حکم پیم��ان جبلی، جایگزین حمید ش��اه آبادی در معاونت 

سیما شد.
محس��ن برمهان��ی، دانش آموخته مقطع كارشناس��ی ارش��د 
تهیه كنندگی سازمان صداوسیماس��ت و دبیری شورای فیلم و 
سریال سازمان صداوسیما، عضویت در شورای ارزیابی برنامه های 
شبکه  پرس تی وی، مدیریت مركز بین الملل هنر و رسانه سازمان 
اوج، عضویت در شورای برگزاری و سیاست گذاری كنفرانس افق 

نو در بیروت از جمله سوابق مدیریتی اوست.

 ناهار و شام مجاني هم 
مردم را سینما نمي برد! 

پخش كنن��ده یک��ي از آث��ار روي پرده س��ینما عنوان 
كرده است كه »شرایط اقتصادي تأثیرگذار است، وقتي 
مردم براي خرید ماكاروني مشکل داشته باشند، سینما 
رفتن برایشان اولویتي ندارد. در تعطیلاتي كه گذشت 
فروش س��ینماها بد نبود، ولي از ایده آلي كه باید باشد، 
خیلي فاصله داریم. در واقع این افزایش فروش را مدیون 
قیمت بلیت هستیم و به لحاظ مخاطب نسبت به سال 

98 افت شدید پیدا كرده ایم.«
حقیقت ماجرا این است كه نمي شود همه چیز را به گردن 
گراني ماكاروني و این قبیل مسائل انداخت، درست است 
كه گراني كالایي غیر اساسي چون ماكاروني مي تواند به 
ضرب و زور رسانه تبدیل به مسئله اول مملکت شود تا 
جایي كه یك س��ینماگر بتواند غیرمستقیم آن را بهانه 
سینما نرفتن مردم هم بکند، اما قرار نیست كه خودمان 
را گول بزنیم. مردم ممکن اس��ت به قول آقایان غم نان 
داشته باشند و فرهنگ اولویتش��ان نباشد، اما حقیقت 

ماجرا فقط این نیست. 
همین مردمي كه به زعم این پخش كننده گرامي فیلم، 
غم نان دارند نشان داده اند زماني كه كاري با كیفیت و 
در شأن آنها تولید ش��ود، از نان شبشان هم مي زنند و 
در صف هم مي ایس��تند تا مخاطب اثري فاخر باشند، 
اما وقتي س��ینماگر ما نمي تواند محصول فرهنگي ای 
تولید كند كه به مخاطب احت��رام بگذارد، نباید انتظار 
داشته باشد آن مخاطب براي تماش��اي اثر بي كیفیت 
او دس��ت از پا نشناس��د و خود را به آب و آتش بزند تا 
محصول به اصطلاح فرهنگي او را با صرف وقت و هزینه 
تماش��ا كند. ما كاروني كه جاي خ��ود دارد، من به این 
عزیزان سینماگر قول مي دهم حتي اگر مفت و مجاني 
فیلم هایشان را با بن مجاني ناهار و شام و وسیله ایاب و 
ذهاب هم اكران كنند، باز هم مردم حاضر نخواهند بود 

براي تماشا صف بکشند. 
در واقع اینکه مردم از بي پولي س��ینما نمي روند، دروغ 
بزرگي اس��ت كه برخي از س��ینماگران آنق��در آن را 
براي خود و اطرافیانش��ان تکرار كرده اند كه خودشان 
هم باورشان شده است. مس��ئله این است كه جایگاه و 
منزلت س��ینما را در حد نمایش هاي روحوضي پایین 
آورده ایم و فکر مي كنیم همه مردم در به در دنبال یك 
دلقك مي گردند تا با دیدن او دست روي شکم بگذارند 
و مستانه قهقهه سر بدهند. آیا دوستان سینماگر به این 
فکر كرده اند كه تماش��اگر بالاخره پس از مدتي از این 
همه تکرار ژانر در س��ینماي ایران ملول می شود و كلًا 
كمدي را پس مي زند؟ واقعاً تا كي قرار اس��ت سینماي 
ایران روي یك ژانر ثابت س��رپا بماند. اگر قرار بر خنده 
باش��د كه امروز در ش��بکه هاي اجتماعي اس��تندآپ 
كمدین ها خیلي بهتر از پس خنداندن مخاطبانش��ان 
بر مي آیند. خیر قربان مردم از غم ماكاروني نیست كه 
سینما نمي روند، مردم غمگین بي اعتبار شدن كرامتي 
هستند كه با كیفیت پایین آثار س��ینمایي روز به روز 
خدش��ه دارتر مي شود. ش��ما كیفیت را بالا ببرید شك 

نکنید مردم با سینما آشتي خواهند كرد.

واكنش معاون صدا به فايل صوتي مدير يك شبکه

صداي مردم از راديو حذف شدني نيست
معاون صداى سازمان صداوسيما، راديو را 
محلي براي بيان مشکلات مردم دانست. 
در پي انتش��ار فایل صوتي منتسب به یکي 
از مدیران ش��بکه هاي رادیویي كه در آن از 
برنامه سازان خواسته ش��ده بود به »گراني و 
مشکلات« پرداخته نشود، معاون صدا، رادیو 
را صداي مردم دانس��ت كه در آن مشکلات 

آنها بازتاب پیدا مي كند. 
فایل صوت��ي جلس��ه اي با حض��ور علیرضا 
حبیب��ي، مدیر رادیو فرهنگ ای��ن روزها در 
فضاي مجازي منتش��ر شده  اس��ت. در فایل 
صوتي حبیبي از دس��تور براي نپرداختن به 

مسئله گراني ها در رادیو مي گوید. 
حبیبي با اش��اره به اینکه رسانه باید شرایط 
رواني جامعه را بهبود ببخشد، از گویندگان 
و مجری��ان رادی��و مي خواهد ك��ه انتقادات 
مردم��ي را از گراني ه��ا بازت��اب ندهند. وي 
از تهیه كنن��دگان ش��بکه نی��ز مي خواه��د 
در برنامه هایش��ان از نقد دول��ت بپرهیزند. 
س��خنان مدیر ش��بکه رادیو فرهنگ كه در 
تضاد با سیاست هاي اعلامي رئیس سازمان 
صداوسیما در بیان مش��کلات مردم است با 
واكنش هاي منفي روبه رو شده است. مواضع 
پیم��ان جبلي ب��راي تحول در صداوس��یما 
در همان اولین س��خنراني رسمي به عنوان 
رئیس جدید رس��انه ملي قابل توجه اس��ت. 
جبلي در آن روز گفته بود: » صدا و سیما باید 
مصداق واقعي رس��انه مردمي باشد؛ رسانه 
صداي كساني باش��د كه صدایشان به جایي 

نمي رسد. « 
وي همچنین تأكید كرده بود: »صدا و س��یما 
بای��د منعکس كننده مطالبات، خواس��ته ها 
و دغدغه ه��اي ت��وده م��ردم باش��د و نباید 
منعکس كننده نظ��رات و منویات یك طبقه 
خاص باش��د آن هم طبقه خاصي كه جداي 
از مردم اس��ت. « تناقض می��ان آنچه رئیس 
رسانه ملي به دنبال اجرایي كردن آن است، 
با توصیه هاي مدیر رادی��و فرهنگ مبني بر 
مسکوت گذاش��تن دغدغه هاي مردم درباره 

گراني ها، تعجب آور بود. 
فایل صوت��ي حبیبي در فضاي ش��بکه هاي 
اجتماعي واكنش هاي زیادي را در پي داشت. 
بازتاب هاي منفي این فایل صوتي باعث شد 
علي بخش��ي زاده، معاون ص��دا، توضیحاتي 
را ارائه كند. بخش��ي زاده در حاشیه نشست 
خبري نخس��تین جش��نواره ملي رادیویي 
»پ��ژواك« در پاس��خ به خبرن��گاران گفت: 
» ما در عمل نش��ان داده ایم كه رسانه مردم 
هستیم. ایجاد شهروند خبرنگار و ایران یار كه 
در قالب آن مردم مشکلات را خودشان مطرح 

مي كنند و در رادیو پخش مي شود، از همین 
نمونه هاست.«

بخشي زاده درباره اینکه آیا اساساً در جریان 
چنین دستورالعملي بوده است یا خیر، بیان 
كرد: »من با دوز س��خن موافق نیستم، اما 
اینکه در موضوعات ترتیب و اولویت بندي 
داشته باشیم، موافقم. به هر حال ایده من 
این اس��ت كه مردم باید در رس��انه حضور 
داشته باشند، ایده آقاي جبلي، رئیس رسانه 
ملي هم این است كه مردم صاحبان رسانه 
هستند. وقتي صداي اعتراض مردم اصفهان 
در رسانه پوشش داده مي شود، یعني چه؟ 

یعني این رسانه به مردم تعلق دارد.«
معاون صدا  ب��ا تأكید بر تولید مس��تندهاي 
رادیویي گفت: »ما در قالب مستند مي توانیم 
به طیف وسیعي از مشکلات مردم بپردازیم، 
در حوزه نیروي انساني، رسیدن به موفقیت 
بالاس��ت و رادیو در این زمینه همیشه مولد 
بوده است. بهترین مجریان تلویزیون، بهترین 

نویسندگان از كجا برخاسته اند؟«
بخش��ي زاده با اش��اره به راهکارها براي 
تقویت قالب مستند تصریح كرد: »تشکیل 
شوراهاي اندیشه ورزي در شبکه ها، ویژه 
برنامه هاي مس��تند، آموزش مس��تمر و 
تشکیل كارگاه هاي برنامه سازي در حوزه 
مستند و اختصاص بودجه مستند از جمله 
رویکردهایي است كه باید در این مسیر در 

پیش گیریم.«
وي در بخش دیگر با اش��اره به سیاست هاي 
كلان محتوایي اظهار كرد: »اولین سیاس��ت 
ما تقویت روحیه و هویت ملي است. ما چند 
مس��تند داریم كه زنان تدبیرگ��ر را نمایش 
مي ده��د، زناني ك��ه اس��تاد حل مس��ائل 

هستند؟«
بخش��ي زاده درباره اولویت ه��اي موضوعي 
گفت: »سبك زندگي ایراني اسلامي از جمله 
اولویت هاي ماست كه از مصادیق آن ازدواج 
آسان، روابط خانوادگي و فرزند آوري است. 
نگاه به س��المندان، رابطه با محیط زیست و 
پرداختن به آس��یب هاي اجتماعي از دیگر 

اولویت هاست.«

كت�اب »ش�نبه آرام؟«، اث�ر 
محمدمهدي بهداروند، با نگاهي 
به زندگي ش�هيد فخري زاده به 
روايت همسر اين ش�هيد عزيز 
از سوي انتشارات حماسه ياران 
در نمايش�گاه عرضه مي ش�ود. 
به گ��زارش جوان، كتاب »ش��نبه 
آرام؟«، نوش��ته محمدمه��دي 

بهداروند براي اولین بار توسط انتش��ارات حماسه یاران در 
سي و سومین دوره نمایشگاه بین المللي كتاب تهران عرضه 
مي شود. این اثر روایتگر زندگي شهید محسن فخري زاده از 

زبان همسر است كه در روزهاي آینده منتشر خواهد شد. 
عنوان كتاب »ش��نبه آرام؟« از خلال صحبت هاي همسر 

ش��هید و ب��ا اله��ام از روحی��ه 
ش��هید  صهیونیست س��تیزي 

فخري زاده انتخاب شده است:
»گفتم: »محسن جان! دیر میاي 
بچه ها نگرانت��ن«. لبخندي زد و 
حرف از صمیم قلبش بیرون آمد؛ 
حرفي كه زبانم را قفل زد. غیرتمند 
گفت: »هرچي من بیشتر كار كنم، 
نتانیاهو كمتر خواب راحت به چش��مش میاد؛ پس اجازه 
بده بیش��تر كار كنم. معناي این حرفش را زماني فهمیدم 
كه شهید شد؛ وقتي كه نتانیاهو توئیت زد و براي یهودي ها 
شنبه خوبي را آرزو كرد. از ش��نبه آرام در اسرائیل گفت؛ از 

شنبه بعد از محسن فخري زاده... .«

»شنبه آرام؟« در راه نمايشگاه كتاب
   نشر

جواد محرمي محمدصادق عابدیني      یادداشت       گزارش

چالش سینما با معضل سرقت از روي پرده 
مديركل نظارت بر عرضه و نمايش فيلم: تجهيزات پيشرفته، بازرسي هاي نامحسوس و مشاوره هاي امنيتي در خدمت مبارزه با قاچاق فيلم قرار مي گيرند

   مصطفي شاه كرمي
پس از انتش��ار نس��خه قاچ��اق فیلم ه��اي در حال 
اكران »روز صفر« و »س��گ بند« جلس��ه همفکري 
سینماداران و مسئولان سینمایي برگزار شده و ظاهراً 
قرار است ضمن استفاده از تجهیزات رصد پیشرفته و 
مانیتورینگ فعال افرادي هم به طور نامحسوس براي 
بازرسي به سالن سینماها بروند. این در حالي است كه 
برخي مسئولان سینمایي براي مهار این مسئله بحث 

استمداد از نهادهاي امنیتي را هم مطرح كرده اند. 
بحث فروش نسخه قاچاق فیلم هاي سینمایي در حال 
اكران یا به اصطلاح فیلم هاي پرده اي در سطح معابر 
و پیاده روها مسئله دامنه دار و كهنه اي است كه هر بار 
با فروش نسخه یکي از فیلم هاي پر مخاطب روي پرده 
سینما مجدداً خبرساز مي شود. شاهکار این دزدي 
فرهنگي با قاچاق فیل��م »علفزار« آن هم همزمان با 
اكران در ایام برپایي جشنواره فیلم فجر رقم خورد كه 
بازهم تنور مقابله با این پدیده را در میان مسئولان 
سینمایي، هنرمندان و س��ینماداران داغ كرد. هنوز 
از هیاهوي قاچاق علفزار دور نشده بودیم كه انتشار 
نس��خه قاچاق و پ��رده اي فیلم ه��اي »روز صفر« و 
»سگ بند« هم اتفاق افتاد. این مسئله زمینه تشکیل 
جلسه اي با حضور روح الله سهرابي، مدیركل نظارت 
بر عرضه و نمایش فیلم س��ازمان سینمایي، معاون 
دادستان، نماینده پلیس فتا، حبیب ایل بیگي معاون 
ارزشیابي و نظارت، محمدقاصد اشرفي رئیس انجمن 
سینماداران، علي سرتیپي و غلامرضا موسوي و تعداد 
دیگري از مدیران سازمان س��ینمایي شد تا درباره 

راهکارهاي مقابله با قاچاق فیلم ها علاجي بیابند. 
   سينماداران مسئولند

در این جلسه روح الله س��هرابي مدیركل نظارت بر 
عرضه و نمایش فیلم سازمان سینمایي در واكنش به 
قاچاق فیلم از طریق فیلمبرداري از روي پرده سینما 
ضمن یادآوري مس��ئولیت حیاتي س��ینماداران در 

حراست از فیلم هاي در حال اكران مي افزاید: قاچاق 
فیلم از طریق فیلمبرداري از روي پرده سینما موجب 
نگراني صاحبان آثار شده كه البته این نگراني كاملًا 
به جاست. اما واقعیت امر این است كه در این مرحله 
وظیفه مراقبت از س��رمایه هاي فیلمسازان بر عهده 
سینماداران و مسئولان س��الن هاي سینمایي است 
و انجمن س��ینماداران باید جوابگو باشند. چون این 
وظیفه و مأموریت ذاتاً ذیل وظایف و مأموریت هاي 

سالن داران تعریف و اعلام شده است. 
س��هرابي در ادامه با اش��اره به اینکه ش��واهد نشان 
مي دهد، دق��ت نکردن دس��ت اندركاران س��الن ها 
اصلي ترین عامل قاچاق فیلم ها از روي پرده اس��ت، 
تأكید مي كن��د: چنانچ��ه كوتاهي و س��هل انگاري 
سالن دار و سینماداري محرز شود، مطابق با قوانین و 
آیین نامه هاي موجود ضمن معرفي به مراكز حقوقي، 
قطعاً از طرف سازمان سینمایي نیز دچار محرومیت ها 

و جریمه هاي سنگین خواهند شد. 
مدیركل نظ��ارت بر عرض��ه و نمایش فیلم ب��ا ارائه 
راهکاري در این زمینه تأكید مي كند: براي صیانت 

از سینما هیچ راهي جز احساس مسئولیت واقعي در 
همه اجزاي س��ینما به ویژه در مراقبت از سالن هاي 
سینما نیست و این امر مستلزم به كار گرفتن نیروي 
انساني بیشتر، استفاده از تجهیزات رصد پیشرفته و 
مانیتورینگ فعال اس��ت. ضمن اینکه براي نظارت 
بیشتر از این پس افرادي را به طور نامحسوس براي 

بازرسي از سالن هاي سینما به كار گرفته مي شوند. 
  فعاليت يك گروه منسجم!

محمدقاصد اش��رفي، رئیس انجمن س��ینماداران 
در واكنش ب��ه این اظه��ارات و با اش��اره به كیفیت 
فیلم هاي قاچاق ش��ده در ماه هاي اخی��ر مي گوید: 
یکي از این فیلم ها اساس��اً كیفیت قابل تماش��ایي 

ندارد و مش��خص هم نیس��ت كه از كجا ضبط شده 
است. ش��رایط فیلم برداري آن هم مشخص نیست. 
ما به عنوان س��ینمادار این اتفاقات را شدیداً محکوم 
مي كنیم و پیگیر موضوع هم هستیم، اما واقعیت این 
است كه ما با فعالیت یك گروه منسجم مواجه هستیم 
كه هدف اصلي شان هم صرفاً قاچاق چند فیلم نیست 
و به دنبال ضربه زدن و از چرخه خارج كردن سینما 

كشور و لطمه به فرهنگ كشور هستند. 
رئیس انجمن سینماداران با اش��اره به مجهز بودن 
سالن هاي س��ینمایي به دوربین و رد كردن هرگونه 
كوتاهي از سوي س��ینماداران اظهار مي دارد: اساساً 
مش��خص نیس��ت كه این فیلم ها واقعاً از سالن هاي 
سینما تصویربرداري شده باشند. خیلي از ارگان ها و 
نهادهاي دولتي امروز سالن نمایش فیلم دارند و واقعاً 
معلوم نیس��ت محل ضبط این نس��خه هاي قاچاق، 
سالن هاي س��ینمایي باشد. ش��اید فیلم در ارگان و 
نهادي به صورت ویژه براي كارمندان اكران داشته و 

آنجا از روي پرده تصویربرداري شده باشد. 
واقعیت این اس��ت كه در اغلب موارد نسخه قاچاق 
فیلم ها به شیوه پرده اي فیلمبرداري تهیه شده اند 
و این مس��ئله گ��زاره كوتاه��ي و قص��ور احتمالي 
س��الن داران را به ذهن م��ي آورد و ای��ن در حالي 
اس��ت كه مس��ئولیت حفظ و حراس��ت از فیلم ها 
طبق ضوابط بر عهده س��ینماداران اس��ت و صرفاً 
با گمانه زني نمي توان از آنها رفع مس��ئولیت كرد 
چه اینکه چنین اتفاقي به نوع��ي خیانت در امانت 
محسوب مي شود. بر اساس ش��نیده هاي خبرنگار 
»جوان« قرار اس��ت براي جلوگیري از بروز و تکرار 
چنین اقداماتي دس��ت به دامان نهادهاي امنیتي 
ش��وند؛ اقدامي كه در صورت روش��نگري نکردن 
پیرامون آن ممکن است دس��تاویزي به نق زن ها و 
رسانه هاي معاند براي ایجاد ش��بهه امنیتي كردن 

فضاي سینماها بدهد.

رئی��س انجم��ن س��ینما داران 
نیس��ت  مع�ل���وم  م�ی گ�وی��د 
فیل�م ه��ا واقع��اً در س��ینم�اها 
فیلمب���رداری ش��ده باش���ند! 


